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anketní otázka

 Kdy dojde k masovému rozšíření internetu
v ČR?
Tuto otázku jsme položili několika významným osobnostem z oblasti IT v České 
republice, které přijaly účast v Přípravném výboru PIW 2000 (podotýkáme, že v tomto 
výboru můžete nalézt mnoho dalších zvučných jmen – stačí nahlédnout na adresu: 
www.internetworld.cz. Tento orgán se podílí na výběru řečníků konference, schvaluje 
konečnou verzi programu konference a svou činností tak v podstatě určuje celý ráz 
akce.

RNDr. Pavel Kalášek, Hewlett-Packard, s. r. o., generální ředitel:
Otázkou je, čemu říkáte masové rozšíření. S jistotou se dá říci, že počet uživatelů internetu v 

ČR bude stoupat, a to zejména mezi mladými lidmi. Masové použití je z mého pohledu závislé na 
dvou faktorech – přístupu a rozhraní, obsahu a důvěře.

Přístup k internetu je dnes otázkou zejména vlastnictví počítače a modemu. Penetrace počítačů
u nás je prvním omezujícím faktorem. Technologie WAP přináší s sebou mobilní rozhraní, které může
být přístupné daleko širší skupině lidí. A navíc s sebou nese také výhodu mobilního internetu, který 
používáme v okamžiku konkrétní potřeby, a tedy pro zjednodušení každodenního života.

Posledním faktorem, který ovlivní užívání internetových, nebo chcete-li, wapových stránek, je 
jejich samotný obsah a důvěra v něj. Práce s internetem se v dnešní době rozpadá do návštěvy 
mnoha samostatných aplikací bez vzájemné vazby a komunikace mezi nimi. Směr, kterým se 
internet musí v budoucnu ubírat, bude uživatelsky výrazně příjemnější. Jednotlivé internetové 
aplikace spolu musí v novém světě e-Services vzájemně komunikovat, a to bez přispění uživatele a v
jeho prospěch, tak, aby mu zpříjemnily a zjednodušily jeho internetový pohyb. Všichni se pak na 
internetu musíme společně cítit bezpečně, což není jen otázka firewallů, ale také identifikace či 
podepisování požadavků.

Ing. Michal Klíma, Economia, a. s., výkonný ředitel:
Nejdřív bychom museli definovat, co rozumíme masovým rozšířením. Pokud bychom tím 

chápali takové množství internetových připojení, jaké dnes tvoří například televizní přijímače, tedy 
jeden a více v každé domácnosti, myslím, že k takovému rozšíření internetu, tak jak jej dnes známe, 
nedojde vůbec.

Internet vyžaduje interaktivní přístup. Jak známo, většina lidí upřednostňuje pasivní příjem 
informací, resp. zábavy. Nicméně internet bude nepochybně pronikat do více a více domácností. 
Předpokladem je ale snížení nákladů za připojení. Věřím, že postupná liberalizace 
telekomunikačního trhu a rozvoj konkurence toto snížení cen přinese. Pokud se měsíční platby 
přiblíží např. právě koncesionářským poplatkům za televizi, myslím, že se připojí mnohem více lidí 
než dnes.

Ing. Milan Loucký, Vogel Publishing, s. r. o., Vogel Computer Media, ředitel:
Až mu lidé začnou důvěřovat. Upozorňuji na rozdíl mezi slůvky používat a důvěřovat. Díky 

některým masovým médiím totiž mají z internetu spíše obavu (pornografie, atomové bomby, zahlcení
serverů, špionáž), ale většina lidí, kteří "nestihli" počítačovou (nebo spíš internetovou) gramotnost, 
neví, že jim internet může pomoci (hledání informací, diskuze, práce, platby, komunikace), a hlavně 
jak. Tady máme v propagaci tohoto média ještě velké mezery. Důvěra lidí v médium je podle mého 
silnější než cena za připojení. Lidé totiž zaplatí, pokud budou vědět, že jim to přinese něco 
smysluplnéhonebo zajímavého.

Ing. Karel Menzinger, PVT, a. s., výkonný ředitel:
Firemní kultivace internetem začíná prvky masového rozšíření jevit, a to především v oblasti 

běžné komunikace a prezentace firem a v obchodním vztahu mezi dodavateli a odběrateli. V oblasti 
soukromého života považuji za podstatné čtyři okolnosti. Zanedbatelnou cenu telekomunikačních 
poplatků, popřípadě bezplatné spojení v místním styku, významné zvýšení reálné mzdy, oficiální 
uznání elektronického podpisu a zvýšení bezpečnosti při úhradě prostřednictvím platebních karet. 
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Vyřešení, alespoň částečné, vyjmenovaných problémů zpětně ovlivní i firemní sféru a tehdy nastane 
ta pravá chvíle. Položíme-li si otázku, kdy to bude v naší republice, myslím si, že tři roky by mohly 
stačit.

Doc. ing. Vladimír Smejkal, CSc., soudní znalec:
Jakmile bude vyřešena otázka rychlého a levného připojení pro každou domácnost. Osobně 

fandím záměrům připojování prostřednictvím sítě 220/380V a doufám, že se to podaří i u nás. Ale 
jsou i jiné zajímavé možnosti, například prostřednictvím rozvodů plynu apod. Nejméně si slibuji od 
Telecomu.

Ing. Josef Smrt, Global One Communications, s. r. o., ředitel:
Tato doba je hodně vzdálená, je to otázka celé jedné generace. Podmínkou však je, aby byla 

přijata opatření pro všeobecnou (masovou) výuku ve školách. Generace, které škole odrostly, jsou 
pro masové rozšíření internetu ztracené. Teprve tehdy, až budou v praxi převažovat lidé, pro které je 
používání internetu samozřejmostí, bude možné mluvit o masovém rozšíření. Bez podpory přístupu 
základních a středních škol k internetu a zavedení všeobecné výuky je skutečně masové rozšíření 
internetu utopií. Zde má naše vláda velký dluh a např. za Maďarskem v tomto ohledu zaostáváme o 
několik let. A dohnat se to nedá.

Vít Šubert, Český Telecom, a. s., Internet OnLine, ředitel pro služby internetu:
Dle mého názoru již tento trend nastal v loňském roce a celkové povědomí o internetu se podle 

všech dostupných výzkumů výrazně pozvedlo. Další průlom v rozšíření internetu, a to především do 
oblasti masového trhu a domácností, může nastat teprve ve chvíli, kdy počítače budou cenově 
dostupné širší vrstvě obyvatelstva.

Dušan Tejkal, Private Investors, a. s., CEO:
Největší růst očekávám v souvislosti se zrovnoprávněním internetu a e-businessu jako stejně 

hodnotného způsobu komunikace s klienty a občany ze strany státu a státních institucí, bank, 
zdravotních pojišťoven, škol a vůbec všech institucí, které pracují s velkým počtem lidí. Jen tehdy 
bude mít internet pro uživatele ten pravý přínos a stane se nepostradatelným. Na otázku, za jak 
dlouho to bude, nejsem schopen odpovědět – snad už během několika málo let.

Peter K. Ulrich, Inet, a. s., výkonný ředitel a předseda představenstva:
Je úžasné sledovat rozvoj českého internetu od jeho samých počátků. Vzpomínám si, že ještě 

před pár lety byl internet téměř nedostupný a lidé si ho pletli s internátem – dnes je internet nabízen 
zdarma a podle posledních studií dosahuje penetrace téměř 90 % českých firem. Internet potřebuje 
ke svému rozvoji dvě věci: infrastrukturu a osvětu. Není daleko doba, kdy běžnou součástí např. 
domácí kabelové televize bude také vysokorychlostní připojení na internet. Stejně jako již 
neuvažujeme o elektrické energii, nebudeme za několik let uvažovat ani o internetu. Rozhodující je 
zde bezesporu demonopolizace telekomunikací.

Ing. Pavel Vichtera, Fincom International, a. s., Country Manager:
Podle mého názoru masové rozšíření internetu v ČR ovlivňuje několik faktorů. Za prvé je to 
nedokončená liberalizace telekomunikačního trhu. Dále v ČR také podstatný faktor generační, nebo 
chcete-li, počítačová gramotnost obyvatelstva. Vždyť internet u nás používá stále především mladá 
generace. A v neposlední řadě i stav ekonomiky, životní úrovně obyvatelstva, tedy dostupnost 
internetových služeb na našem trhu a dostupnost počítačové techniky samé. Kdy k masovému 
rozšíření skutečně dojde? Jsem přesvědčen, že to bude plynulejší proces, ne nijak skokový. 
Telekomunikační trh v ČR dle mého názoru roste ročně cca o 30 %, alespoň podle ročních přírůstků 
prodeje naší společnosti Fincom International. Větší nárůsty předpokládám ve skutečně 
liberalizovaném prostředí a také po konsolidaci ISP a telekomunikačního trhu vůbec. Tím ovšem 
nevylučuji nějakou razantní nabídku nebo projekt některé ze společností, které zásadním způsobem 
ovlivní poptávku po internetu již dnes. Myslím si také, že nasycení telekomunikačního trhu je ještě 
daleko před námi.


